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اظهارات عجیب مشاور ابتکار:
وزیر بهداشت نخود هر آشی است!

مثلامحیطزیست!

گروه اجتماع�ی: در حالی که ذرات گرد و غبار، 
خوزس��تان را خاک کرده و تاکنون هیچ ابتکار یا 
تدبیری از سوی دولت نتوانسته انتظار ساکنان این 
مناطق را پاسخگو باشد، حاشیه های این ماجرا هر 
روز پررنگ تر از روز گذش��ته می شود. تاخت و تاز  
مشاور رئیس سازمان محیط زیست به سفر وزیر 
بهداشت و واکنش وزارت بهداشت به این موضوع 
از تازه ترین حواش��ی آسمان خاک آلود خوزستان 
است.  این در حالی است که هنوز ساکنان مناطق 
دچار بحران، چش��م انتظار س��فر رئیس سازمان 
محیط زیس��ت به این استان هستند تا وعده های 
مطرح شده درباره پیگیری اوضاع خوزستان عملی 
ش��ود اما سکوت مدیران س��ازمان محیط زیست 
در برابر تعلل انجام این س��فر با اظهارات عجیب 
مشاور رئیس سازمان محیط زیست شکسته شد. 
اظهاراتی که به نوعی س��فر وزیر بهداش��ت را در 
حد اقدامی نمایشی و خودنمایی مقابل دوربین ها 
تنزل داد. البته این اظهارنظر مشاور رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست واکنش وزارت بهداشت را 
هم در پی داشته است و سخنگوی این وزارتخانه 
انجام سفر وزیر بهداشت به اهواز را در پی دستور 
رئیس جمهور و در حیطه وظایف وزارت بهداشت 

اعلام کرد. 
عامل نرفتن ابتکار به اهواز!  ■

در ش��رایطی که هنوز پاس��خ قانع کننده ای از 
سوی رئیس سازمان محیط زیست درباره تعلل 
در انجام س��فر به خوزس��تان اعلام نشده است 
مشاور این سازمان در اظهاراتی قابل تامل دلیل 
امتناع ابتکار از سفر به خوزستان را دخالت وزیر 
بهداش��ت دانسته و به فارس گفته است: هر جا 
که عکس و دوربین باش��د هاشمی هم حضور 
دارد! اس��ماعیل کهرم با زیر س��ؤال بردن اقدام 
وزیر بهداشت که به دنبال دستور رهبر انقلاب 
به دولت برای رس��یدگی ب��ه وضعیت بحرانی 
خوزستان انجام گرفت، یادآور شده است: بنده 
دلی��ل حضور نیافت��ن ابتکار در خوزس��تان را 
نمی دانم اما سوال اینجا است که نتیجه حضور 
وزیر بهداشت در خوزستان غیر از شوی رسانه ای 

چیز دیگری بود؟
وزیر بهداشت نخود هر آشی است! ■

علاوه بر این، مشاور رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیس��ت پا را فراتر گذاش��ته و با جملاتی 
توهین آمیز وزیر بهداشت را فردی غیرمتخصص 
خط��اب می کن��د. وی با بی��ان اینکه آی��ا وزیر 
بهداش��ت تفاوت بین بیابان و کوی��ر را می داند؟ 
خاطرنشان کرد: هاشمی متخصص چشم است 
بر همین اس��اس دلیلی ندارد برای رفع معضل 
ریزگردها به عراق سفر کند. باید ابتکار و جمعی 
از کارشناس��ان راهی عراق ش��وند. کهرم با بیان 
اینکه وزیر بهداش��ت نخود هر آشی است، ادامه 
داد: بنده حدس می زنم دخالت هاشمی موجب 
شده ابتکار از رفتن به خوزستان امتناع کند. این 
در حالی اس��ت که عباس زارع نژاد، س��خنگوی 
وزارت بهداش��ت در واکنش به اظهارات مش��اور 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست عنوان کرد 
وزیر بهداشت به دستور رئیس جمهور و به عنوان 
نماینده روحانی به اهواز س��فر کرده و مسؤولیت 
بخشی از موضوع به این وزارتخانه ارتباط دارد. از 
این گذشته ساکنان خوزستان همچنان با گرد و 
خاک دست و پنجه نرم می کنند و براساس آنچه 
ناصر چرخ ساز، سرپرست سازمان امداد و نجات 
جمعیت هلال احمر گفته است پدیده گرد و خاک 
در این استان ادامه دارد و بر این اساس نیرو های 
هلال احمر در آماده باش خواهند بود. وی از ارائه 
خدمات امدادی در 13شهرستان این استان خبر 
داد و توزیع 450هزار ماس��ک را به عنوان یکی از 
اقدامات عاجل برای کاهش اثر ذرات گرد و غبار 
عنوان کرد اما نکته جالب ماجرا اینجاس��ت که 
کهرم توزیع چنین ماس��ک هایی را نیز به نوعی 
غیراصولی دانس��ته و این اقدام را نیز زیر س��وال 
برده اس��ت. وی با اشاره به توزیع ماسک در اهواز 
بیان داشت: باید از ماسک هایی استفاده شود که 
از ورود ذرات 2/5میکرون به ریه افراد جلوگیری 
کند اما هم اکنون از ماسک های موجود نخود هم 

عبور می کند.

هوایپایتختدرشرایطناسالم
سخنگوی مرکز کنترل کیفیت هوای تهران 
از افزایش شاخص و شرایط ناسالم هوای پایتخت 
خبر داد. حش��مت الله بسطامی، سخنگوی مرکز 
کنترل کیفیت هوا با اش��اره به افزایش شاخص و 
شرایط ناسالم پایتخت روز گذشته اظهار داشت: 
شاخص کیفی هوای تهران در روز شنبه به 104 
واحد رسید که نس��بت به روز گذشته )94( 10 
واحد افزایش یافت و با توجه به ش��اخص، هوای 
پایتخت برای گرو ه های حساس جامعه در شرایط 

ناسالم قرار گرفت.

رئیس سازمان حج و زیارت مطرح کرد
دستوررهبرانقلاببرایتأمیننیاز

زائرانعتبات
رئیس س��ازمان حج و زیارت 
از دس��تور بس��یار مهم مقام 
معظم رهبری به وی در زمینه 
س��اماندهی عتبات خبر داد. 
سعید اوحدی، رئیس سازمان 
حج و زیارت با بیان این مطلب که دستوری از 
مقام معظم رهبری داریم که این دستور بسیار 
برای ما مهم است، اظهار داشت: ایشان در این 
دستور خود فرمودند: »در حوزه تأمین نیازهای 
ضروری و متن��وع زائران عتب��ات اقدام جدی 
کنید«. وی با بیان اینکه با توجه به ش��ناخت 
مقام معظم رهبری از عتبات، این جمله، جمله 
سنگینی است، به تسنیم بیان داشت: در زمینه 
نیازهای جدی و متنوع زائران عتبات اولین نکته 
این اس��ت ک��ه زائر در حال رنج بردن اس��ت و 
ایش��ان خبر دارند و دوم اینکه نیازهای متنوع 
ش��امل بیمارستان، هتل، س��رویس بهداشتی 
بین راهی و حمل و نقل اس��ت. رئیس سازمان 
حج و زیارت با بیان اینکه »این دستور بیانگر این 
است که راهبرد استراتژیک ما مسیر عراق است 
و باید تلاش جدی تری در این باره انجام دهیم«، 
تصریح کرد: در این زمینه با سرمایه گذار خارجی 
تعامل داریم که آنها هم در ساخت هتل بزرگ 
ش��لمچه حضور دارند و برخ��ی از این اقدامات 
شروع شده است. اوحدی با بیان اینکه »برخی 
فعالیت ها را هم در عراق با توجه به این دستور 
برنامه ریزی کردیم«، خاطرنشان کرد: ساخت 2 
آشپزخانه را در نجف و کاظمین شروع می کنیم، 
زمین آشپزخانه نجف را مش��خص کرده ایم و 
ان ش��اءالله در س��ال 93 یا ابتدای 94 عملیات 

اجرایی آن را آغاز می کنیم.

جزئیاتکسری۲ماههخدمتسربازی
تحصیل��ی  م��درک  دارای  مش��مولان 
کارشناس��ی و کارشناسی ارش��د می توانند با 
دریافت پروژه تحقیقاتی، از خدمت س��ربازی 
به مدت 2 ماه تا پایان خدمت، معاف ش��وند. 
ب��ه گ��زارش »وطن ام��روز«، س��ردار ابراهیم 
کریمی جانشین سازمان وظیفه عمومی ناجا، 
با بیان این مطلب گفت: 2 دسته از مشمولان 
می توانند در دوران خدمت، پروژه ای را از بنیاد 
ملی نخبگان نیروهای مس��لح دریافت کنند، 
دس��ته اول براس��اس ضوابط می توانند به این 
بنیاد مراجعه ک��رده و پس از قبول یک پروژه 
و اتمام آن، مدت انج��ام آن به عنوان خدمت 
سربازی آنها محاس��به خواهد شد. وی افزود: 
این افراد براس��اس نوع پ��روژه، می توانند از 2 
ماه تا پایان مدت خدمت سربازی ش��ان، کسر 
خدمت دریافت کنند. جانشین سازمان وظیفه 
عمومی ناجا یادآور شد: در گذشته، تنها افرادی 
که دارای مدرک تحصیلی فوق لیسانس بودند 
می توانستند پروژه ای را ضمن خدمت، دریافت 
کنند اما از امس��ال این طرح شامل دارندگان 
مدرک تحصیلی لیسانس نیز می شود، بنابراین 
نیازمندی های تحقیقاتی و پژوهشی به بنیاد 
ملی نخبگان نیروهای مس��لح اعلام ش��ده و 
مش��مولانی که تمایل دارند، پروژه تحقیقاتی 
دریافت کنن��د، به یکی از واحدها، براس��اس 
نیازمندی هایی که از س��وی نیروهای مس��لح 
اعلام  شده، معرفی و براساس نوع پروژه از کسر 
خدمت بهره مند شوند. س��ردار کریمی یادآور 
ش��د: دسته دوم افرادی هس��تند که پروژه ای 
را به اتمام رس��انده و هن��گام خدمت، آن را به 
بنیاد نخبگان نیروهای مسلح ارائه می دهند و 
در صورتی که مورد نیاز نیروهای مسلح باشد، 
به کارگیری خواهد شد. این افراد نیز می توانند 

از کسر خدمت استفاده کنند.

کارشناس پزشکی قانونی هشدار داد
افزایشمصرفمادهمخدرگل

کارشناس پزشکی قانونی نسبت به افزایش 
مصرف ماده مخدر »گل« یا ماری جوآنا در میان 
جوانان هشدار داد. به گزارش فارس، محمدرضا 
قدیرزاده، کارشناس پزشکی قانونی نسبت به 
مصرف مخدر »گل« در کش��ور هش��دار داد و 
گفت: عوارض مصرف روانگردان ها و محرک  ها 
بسیار وحشتناک بوده و متأسفانه مصرف این 
م��اده مخدر در می��ان زنان ه��م راه یافته که 
مب��ارزه با تولید و عرضه و توزی��ع این مواد در 
پیش��گیری از اعتیاد بسیار حائز اهمیت است. 
این کارش��ناس پزش��کی قانونی افزود: نیروی 
انتظامی و قوه قضائیه هم باید در این زمینه ها 
ورود کنند و اقدام��ات لازم را انجام دهند. وی 
عنوان داش��ت: بس��یاری از جوانان و نوجوانان 
روان گردان ها   را نمی شناسند؛ حتی آنها را ماده 
ممنوعه نمی دانند و به دلیل نداش��تن آگاهی 
درگیر اعتیاد به این مواد می شوند که عوارض 
جانبی آن مخرب تر از مخدرهای سنتی است. 
قدیرزاده یادآور شد: بنابراین ضرورت آموزش و 
ارائه راهکارهای پیشگیرانه از این مواد میان افراد 
جامعه وجود دارد و دس��ت اندرکاران و مدیران 
باید اقدامات آموزش��ی را بیش از گذش��ته و با 

کیفیت بیشتر مورد توجه قرار دهند.

محیط زیست

علی الب�رزی- حامد نجفی مهر: ای��ن روزها کمتر 
کس��ی را می توان پیدا کرد که ب��ه کارآیی، ایمنی و 
سرعت مترو به عنوان یک وسیله حمل ونقل پاک باور 
نداشته باشد. شاید گذشت سال ها و تغییر در تفکرات 
اقشار گوناگون جامعه از مدیران گرفته تا مردم کوچه 
و بازار بهترین مصداق این موضوع باشد. در سال هایی 
نه چندان دور بعضی ها مترو و توسعه آن را یک وسیله 
تجملاتی با بهره کم توصیف می کردند اما این تفکر 
دوام چندانی نداش��ت. زمانی که توسعه مترو آغاز و 
این وس��یله حمل ونقل روی ری��ل حرکت خود قرار 
گرف��ت، به تدریج این تفکرات رنگ و بوی دیگری به 
خود گرفت و به تدریج همگان نه تنها بر کارآیی بالای 
این وسیله اذعان کردند، بلکه به فکر برنامه ریزی برای 
احداث مترو در شهر و دیار خود هم افتادند. این روزها 
هم رقابت س��نگین و نفس��گیری برای توسعه مترو 
در ش��هرهای بزرگ در جریان اس��ت. اما این وسیله 
حمل ونقل پاک و مطمئن ب��رای در حرکت بودن و 
توسعه بیش��تر نیازمند هزینه های بالا و بودجه های 
میلیاردی اس��ت؛ بنابر اظهارات معاون حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری پایتخت، در حال حاضر ساخت هر 
کیلومتر مترو چیزی معادل 100 میلیارد تومان هزینه 
دارد.  این در حالی اس��ت که به رغم تاکیدات فراوان 
بر نقش غیر قابل انکار این وسیله حمل ونقل عمومی 
در بهبود وضعیت آلودگی هوا در کلانش��هرها بویژه 
کلانشهر تهران، به نظر می رسد دولت یازدهم آن طور 
که باید به فکر حمایت از توس��عه مترو نیست و رقم 
بدهی های میلیاردی دولت به شهرداری برای ساخت 
و بهره برداری از مترو خود موید این موضوع اس��ت. 
بی شک اینکه با وجود بدهی های دولت به شهرداری 
چطور قرار است وعده شهردار تهران مبنی بر تکمیل 
و بهره برداری از تمام خطوط متروی پایتخت تا پایان 
سال 95 محقق شود یا اینکه گره ترافیک پایتخت در 
کدام نقطه کور شده است را باید از معاون حمل ونقل 
و ترافی��ک ش��هردار تهران جویا ش��د.  س��یدجعفر 
تشکری هاشمی که به واسطه سابقه طولانی خدمت 
در ش��هرداری نبض ترافیک و حمل ونقل عمومی را 
در دست دارد در گپ و گفتی چندساعته و تفصیلی با 
»وطن امروز« به بسیاری از این پرسش ها و ابهامات 

موجود پاسخ داد. 

 آق�ای تش�کری هاش�می! یک�ی از برنامه های 
ش�هرداری تهران در زمینه حفظ محیط زیست، 
راه اندازی کمپین »آسمان آبی، زمین پاک« است؛ 

این برنامه چه اهدافی را دنبال می کند؟
در کمپین آس��مان آبی، زمین پ��اک در واقع 2 
موض��وع اصلی مورد توج��ه قرار گرفته اس��ت؛ اول 
اینکه چطور می توانیم آلودگی هوا را در شهر تهران 
به حداقل ممکن برس��انیم و موض��وع دوم اینکه به 
چه طریقی می توان زمین را که به نوعی یک نعمت 
خدادادی است حفظ کنیم، چراکه تمام چرخه غذایی 
و حی��ات ما در زمین و آس��مان به هم گره خورده و 
لازم اس��ت راه های پاک نگاه داشتن آنها را بیاموزیم. 
امروز موضوع محیط زیس��ت مهم ترین مساله همه 
جوامع است. متاس��فانه ما در این بعد عقب ماندگی 
داریم. سال هاس��ت ب��ه محیط زیس��ت بی توجهی 
کرده ایم و خیلی از س��رمایه های خدادادی را از بین 
برده ایم. موضوع محیط زیست بسیار پراهمیت است 
و با س��لامت بشر ارتباط مس��تقیم دارد و لازم است 
برخی رفتارها و تصورات غلط گذشته درباره این مقوله 
تغییر کند. برخلاف تصوری که وزش باد آلودگی ها را 
جابه جا کرده و هوا را پاک می کند باید بدانیم که این 
آلودگی فقط کمی جابه جا شده و روی سر افرادی قرار 
می گیرد که خیلی دخالتی در تولید آن نداشته اند و 
آنهایی را که دور تر از مناطق آلوده هستند نیز شریک 

می کند.  همچنین اگر برای رفع 
آلودگی هوا منتظر بارش باشیم 
هم باید از یاد نبریم که بارش 
نزولات آس��مانی آلودگی ها را 

دوباره به زمین کش��انده و 
وارد سفره های آب 
زیرزمینی می کند 
و در بستر خاک 

دوباره وارد چرخه غذایی شده و به مصرف می رسد. 
 این روزها مقوله حفظ محیط زیس�ت تا چه حد 
در حیطه اختیارات ش�هرداری قرار دارد؟ به نظر 
می رسد نهادهای دیگری در این زمینه مسؤولیت 
دارند اما چرا شهرداری در این راه پیش قدم شده 

است؟
شهرداری تهران همواره در تلاش است پیشتاز و 
پیش��قراول کارهای مهم و بر زمین مانده شهر باشد 
بنابراین کم توجهی به محیط زیست دلیل شهرداری 
ب��رای ورود به این موضوع ش��د. البت��ه برخی از این 
مسائل از توان شهرداری تهران خارج است. به عنوان 
نمونه ما درباره کیفیت سوخت کاری نمی توانیم انجام 
دهیم یا اینکه احتراق موتور خودروها با چه شرایطی 
انجام می شود از حیطه وظایف شهرداری خارج است. 
شهرداری نمی تواند درباره صنعت کشور کاری انجام 
دهد اما مجموعه ای از ظرفیت ها در اختیار شهرداری 
قرار دارد که می تواند در این بخش موثر واقع ش��ود. 
به عنوان نمونه ما معتقدیم جریان ترافیک در ش��هر 
به گونه ای س��اماندهی شده که اس��تفاده افراطی از 
خ��ودرو و رفتارهای نامناس��ب در رانندگی منجر به 
مصرف غیرطبیعی سوخت در شهرهای ما می شود 
و ما می توانیم با برنامه ریزی، کاهش استفاده از خودرو 
و کاه��ش تولی��د، آلایندگی ه��ا را از طریق هدایت 
حمل ونقل درون ش��هری به س��مت وس��ایل نقلیه 
عمومی مدیریت کنیم. بخش دیگری هم که درباره 
صیانت از محیط زیس��ت در کانون توجه شهرداری 
تهران قرار گرفت تفکیک زباله های خانگی و شهری 
ب��ود. ما باید زباله را به عنوان یک ثروت نگاه کنیم تا 

ابزاری برای تخریب محیط زیست نباشد. 
 ش�هر تهران به عن�وان پایتخت ای�ران در حال 
حاضر با چه مش�کلی به عنوان مهم ترین چالش 

ح�وزه حمل ونق�ل دس�ت و 
پنجه نرم می کند و در حقیقت 
پاشنه آشیل مشکلات شهر 

تهران چیست؟
ب��رای واکاوی این موضوع 
باید ب��ا نگاهی طیفی به قضیه 
نگاه کرد و اگر به یک شاخص 
محدود ش��ویم تا ح��د زیادی 
منحرف می ش��ویم. در موضوع 

ترافیک تهران باید به طیفی از فعالیت ها توجه کنیم 
البته فعالیت هایی با حداکثر اثربخشی. به عنوان مثال 
همانطور که راجع به مدیریت عرضه صحبت می کنیم 
باید به مدیریت تقاضا هم در ساماندهی عبور و مرور 
شهروندان توجه داشت. این دو مقوله از ابتدایی ترین 
مبانی ترافیکی هس��تند که باید با ه��م مورد توجه 
قرارگیرند. اعتقاد داریم که حمل ونقل عمومی باید به 
صورت یکپارچه، ارزان، راحت و در دسترس باشد تا 
به عنوان یک سیستم قابل قبول پذیرفته شود. بر این 
اساس مهم ترین مشکلات ترافیک پایتخت هم در 2 

بخش مدیریت تقاضا و عرضه قابل بررسی است.
 آیا حمل ونقل عموم�ی در پایتخت ویژگی های 
عنوان ش�ده درباره سیستم حمل ونقل ایده آل را 

داراست؟
به طور حتم سیستم حمل ونقل عمومی 
پایتخت همه ای��ن ویژگی ها را ندارد البته 
نس��بت به گذشته خیلی بهتر 
شده اس��ت اما درباره اینکه آیا 
در بهترین نقطه قرار گرفته ایم 
هم باید گفت خیر. خیلی باید 
تلاش کنیم تا به این نقطه 

برسیم.
مدیری��ت  بخ��ش  در 
عرضه این ملاک ها مطرح 
اس��ت و باید مترو را توسعه 
اتوب��وس  خط��وط  و  داد 
تن��درو را قوام ببخش��یم و 
تنوع سیستمی ایجاد کنیم 
تا به نقطه ایده آل برس��یم. 
حمل ونقل عمومی مطمئن 
یعن��ی زمانی ک��ه از منزل 
خارج می شوید این اطمینان 
را داشته باشید که با پیمایش 
حداکثر 350متر به یک امکان 
حمل ونقل عمومی می رسید و 

با تغییر حداکثر 2 وسیله خود را به مقصد برسانید.
 مش�کلاتی که در بخش مدیریت تقاضا وجود 
دارد تا چه حد جدی است و برنامه های شهرداری 

برای کنترل آن شامل چه مواردی می شود؟
س��فرهایی در شهر ما ش��کل می گیرد که نباید 
بگذاریم به وجود آید. کم کردن سفرهای درون شهری 
شهروندان باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد که 
البته با راهکارهای ساده ای می توان برای ساماندهی 
این مقوله نیز آستین بالا زد. در بحث مدیریت تقاضای 
س��فر اعتقاد داری��م بیش از 50 درصد از س��فرهای 
درون شهری قابل کاهش است. یعنی می توانیم کاری 
کنیم که شهروندان حداقل 50درصد حد موجود را 
مجبور به انجام سفر باشند. در دولت گذشته همراه 
با ش��هردار تهران در جلسه ای با رئیس جمهور وقت 
بس��یاری از این موضوعات را مط��رح کردم که نظر 
رئیس جمهور هم مثبت بود و از این طرح ها استقبال 
کرد. باید تلاش کنیم این برنامه ها دوباره محقق شود. 
در آن جلس��ه از دولت خواس��تیم مصوبه ای داشته 
باشد تا برای دریافت هر نوع خدمتی از دستگاه های 
دولتی حداکثر یک بار مردم نیاز به مراجعه حضوری 
داشته باش��ند. در حال حاضر اگر قرار باشد از بانک 
وام بگیریم چند بار باید مس��یر خانه تا بانک را طی 
کنیم؟ برای تحویل یک خودرو از خودروساز باید بارها 
رفت و آمد کرد. سایر نهادها و ادارات هم همین طور 
اس��ت. آموزش وپرورش، وزارت علوم و هر سازمان و 
دستگاهی که به مردم خدمات می دهد بارها و بارها 
افراد را در سطح شهر جابه جا می کند. پیشنهاد دادیم 
س��ازوکاری در دس��تگاه های دولتی ایجاد ش��ود که 
براساس آن حداکثر یک بار برای دریافت خدمات نیاز 
به مراجعه حضوری وجود باشد. این موضوع می تواند 

سفرهای درون شهری را کاهش دهد. 
 ب�ا وج�ود تاکید ف�راوان بر 
استفاده از سیستم حمل ونقل 
عموم�ی چرا روند گس�ترش 
حمل ونق�ل عمومی آنطور که 

باید پیشرفت ندارد؟
متناس��ب نبودن پیشرفت 
خطوط حمل ونق��ل عمومی با 
آنچه براس��اس مدیریت عرضه 
و تقاض��ا مدنظر اس��ت به این 
دلیل اتفاق می افتد که در تصمیم گیری ها س��اختار 
مدیریت واحد نداریم. هر بخش��ی به دنبال این است 
که کار خود را انجام دهد. اداره شهر به پاروزنان زیادی 
نیاز دارد اما یک سکاندار می خواهد. ما نمی خواهیم 
دستگاهی کار اداره دیگر را انجام دهد اما باید از یک 
دستگاه واحد مدیریتی برخوردار باشیم. تا مادامی که 
ما در شهر جزیره هایی داریم که هر کدام کار خود را 
انجام می دهند نمی توانیم امیدوار باشیم که برنامه ها به 
نتیجه برسند. همه می دانیم مترو مفیدترین سیستم 
حمل ونقلی است و یک سرمایه بسیار ماندگار تعریف 
می ش��ود و به لحاظ زیست محیطی هم سالم ترین و 
کارآمد ترین سیس��تم حمل ونقلی اس��ت. به علاوه 
اش��غال س��طح آن هم در حد صفر است و به عنوان 
سیس��تم پدافند غیرعامل ه��م می توان��د در زمان 
بحران ها در خدمت ش��هر باشد اما با وجود این مزایا 
چون دستگاه های گوناگونی درباره آن تصمیم گیری 

می کنند اهداف آن محقق نمی شود.
در خارج از کش��ور پول برای توسعه مترو داریم. 
در کش��ور چین منابع این کار س��پرده گذاری شده 
است و می تواند به تسهیلات تبدیل شده و مشکلات 
حمل ونقل��ی را حل و نیازهای س��رمایه گذاری را به 
صورت ف��وری رفع کند اما وقتی در مت��ن کار وارد 

می شویم با ده ها مانع مواجه می شویم.
 مهم ترین مانعی که مسیر توسعه خطوط متروی 

پایتخت را سد کرده است چیست؟
مهم ترین مانع تصویب نشدن، تخصیص نیافتن، 
نبود س��اختار اجرایی مناس��ب و انجام ندادن بموقع 
وظایف هر یک از دستگاه ها در زمان و موقعیت لازم 
است. سال ها برای پایداری یک فاینانس یا گشایش 
ال س��ی برای فراهم آمدن امکان ساخت مترو زمان 
صرف می ش��ود اما این کار در پیچ و خم یک شبکه 
اداری ناکارآمد متوقف می شود. موضوعاتی که بخش 
اندکی از آن در دس��ت ش��هرداری است. با توجه به 
این مشکلات من فکر می کنم در ساخت مترو کارها 
معجزه گونه انجام شده است یعنی با وجود همه این 

مشکلات در سال جاری پیشرفت مترو چشمگیر بوده 
است.

کل بودجه ای که مجلس برای مترو تصویب کرده 
و باید توس��ط دولت پرداخت ش��ود 195/5میلیارد 
تومان اس��ت که حدود 90میلیارد تومان آن تاکنون 
از طرف دولت پرداخت ش��ده است از طرفی ساخت 
هر کیلومتر مترو در حال حاضر 100میلیارد تومان 
هزینه دارد بر این اس��اس با بودجه دولتی نمی توان 

حتی یک کیلومتر مترو ساخت.
 چه مولفه هایی در ب�رآورد هزینه 100میلیاردی 
ساخت مترو در نظر گرفته شده؟ به نظر می رسد 
این رقم در مقایسه با چند سال گذشته با جهش 

مواجه شده است!
در برآورد هزینه ساخت هر کیلومتر مترو باید 3/5 
برابر ش��دن قیمت دلار در مقایسه با سنوات گذشته 
را در نظر داش��ت ضمن اینکه اگ��ر بخواهیم بر پایه 
ریال هم نرخ ها را مقایس��ه کنیم بای��د ارزش پول را 
طی این سال ها در نظر بگیریم. به علاوه می توان مترو 
را با سرفاصله 6 دقیقه ای قطارها ساخت اما آنچه در 
حال حاضر در برآوردها مدنظر بوده طراحی خطوط 
با سرفاصله 2 دقیقه است. اعداد و ارقام دقیق محاسبه 
شده و متروی ایران جزو ارزان ترین متروهای دنیاست 
و طی 10سالی که من در شهرداری هستم این رقم 
از 40میلی��ارد تومان با دلار 900 تومان به رقم فعلی 

رسیده است.
 آقای تشکری هاش�می! در صحبت های خود به 
مدیریت جزیره ای اشاره کردید، چرا هنوز مدیریت 
یکپارچه شهری نهادینه نشده و با مشکل همراه 

است؟
این موضوع سال هاس��ت در مجموعه شهرداری 
م��ورد توجه ق��رار گرفته و هم اکنون در ش��هرداری 
بس��یار مس��تحکم اس��ت. یعنی یکپارچگی در حد 
اع��لای خود وج��ود دارد و مدی��ران به دلیل تثبیت 
مدیریت ش��هرداری در 9سال گذشته به یکپارچگی 
خوبی رس��یده اند و فهم مش��ترکی در همه مسائل 
به وجود آمده است اما مشکل بر سر نبود یکپارچگی 
بین دس��تگاه های دولتی و نهادهای عمومی دیگر با 
ش��هرداری اس��ت. برای مثال آیا خودروساز مسائل 
مربوط به ش��هر را در محاسبات خود لحاظ می کند؟ 
نیازمندی ه��ا و موضوعات��ی که ما م��ورد توجه قرار 
می دهیم از س��وی دیگر نهادها تا چه حد مورد دقت 
است. ما معتقدیم موتوسیکلت های بنزینی موجود که 
استاندارد یورو یک را هم پاس نمی کنند بسیار آلاینده 
ب��وده و ح��دود 8 برابر یک خودروی ی��ورو 2 تولید 
آلایندگی می کنند بنابراین موتوسیکلت های موجود 
به اندازه چند ده وس��یله استاندارد روز تولید آلودگی 
می کنند. جالب اس��ت بدانید میزان آلاینده هایی که 
از اگزوز یک موتوس��یکلت بیرون می آید 15گرم در 
هر کیلومتر است در حالی که در خودروی استاندارد 
یورو2 حدود 2گرم است و در استانداردهای بالاتر به 
زیر یک گرم می رسد. بنابراین موتوسیکلت ها بشدت 
آلاینده هس��تند و مهم ترین منبع آلودگی صوتی در 
شهر به شمار می آیند. پرخطرترین وسیله آمد و شد 
نیز هستند. بالاترین آمار مرگ و میر در شهر را دارند و 
به دلیل ساختاری که دارند بالاترین تخلفات به کمک 
آنها ش��کل می گیرد اما با این وج��ود چون منفعت 
سازنده ای در تولید این وسیله است به راحتی تولید 
و به بازار عرضه می ش��ود.  مدیریت شهری به دنبال 
موتوسیکلت برقی اس��ت که آلایندگی صدا نداشته 
باشد و رفتار های ناهنجار با آن قابل انجام نباشد اما در 

عین حال صنعت کار خود را انجام می دهد.
 با توجه به شرایطی که پیش روی متروی تهران 
قرار دارد، مهم ترین خواسته و مطالبه شما از دولت 

چیست؟
درباره مترو یکس��ری سند بالادستی وجود دارد 
که تصمیم گیری را آس��ان می کند. معتقدیم دولت 
باید برای توسعه مترو و تامین بودجه آن به مجلس 
پیشنهاد دهد و مصوبه های لازم را بگیرد. پس از آن 
دولت وظیفه دارد مصوبات را اجرایی کند تا سیکل 
کامل مترو و بخش ه��ای دیگر حمل ونقلی تکمیل 
ش��ود. قانونی وج��ود دارد به نام قان��ون حمل ونقل 
عمومی و مدیریت مصرف سوخت که طبق این قانون 
دولت باید سالانه 4هزار میلیارد تومان فقط به شهرها 
برای توسعه حمل ونقل عمومی و ساماندهی ترافیک 
اعتبار اختصاص دهد که هیچگاه حتی نصفی از این 
عدد هم پیشنهاد نش��ده است. قانون دوم هم قانون 
هدفمندی یارانه هاس��ت که براساس آن پیش بینی 
ش��ده از محل درآمدهای ناش��ی از هدفمندسازی 
یارانه ها به مواردی از جمله حمل ونقل عمومی کمک 
ش��ود اما تا به حال اتفاقی نیفتاده اس��ت. س��ومین 
موردی که باید مورد توج��ه دولت قرار گیرد قانون 
بودجه س��ال جاری اس��ت. بند »ق تبصره 2« قانون 
بودجه 93 به سازمان هایی که بتوانند صرفه جویی در 
س��وخت را رقم بزنند اجازه داده از محل این ردیف 
کمک بلاعوض دریافت کنند که محقق نشده است. 
البته صحب��ت از تحویل 17هزار اتوبوس گازس��وز 
مطرح ش��د اما در حالی که سال مالی در حال اتمام 
اس��ت هنوز این موضوع در حد مذاکره باقی مانده و 

این قوانین اثربخشی لازم را ندارد.
ادامه در صفحه 12

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری پایتخت در گفت وگو با »وطن امروز«:

»مترو«دراولویتدولتنیست!
نبض جامعه

شهرداری تهران همواره در تلاش 
است پیشتاز و پیشقراول کارهای 
مهم و بر زمین مانده ش�هر باشد 
بنابرای�ن کم توجه�ی ب�ه محیط 
زیس�ت دلی�ل ش�هرداری برای 
راه ان�دازی کمپین »آس�مان آبی 

زمین پاک« شد

یکشنبه 26 بهمن 1393وطن امروز  شماره 1537 

 هر کیلومتر مترو 100 میلیارد هزینه دارد
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